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Od získání nové verze věcného záměru zákona o vysokých školách uplynula velmi krátká 
doba, ale čas spěchá, a proto se vyjádřím jen k jednomu dílčímu problému, a to k placení 
školného na veřejných vysokých školách. 

Docházím k závěru, že navrhovatelé tohoto opatření si asi přesně neuvědomují náklady 
jednotlivce na studium. I velmi skromně žijící student musí měsíčně na ubytování, stravu, 
dojíždění a nezbytné pomůcky vynaložit 4 až 6 tisíc Kč, tj. ročně 40 až 60 tisíc ročně. Běžná 
rodina má příjmy pod dva průměrné platy a je tedy jasné, že udržování studenta si může 
dovolit jen s vypětím všech svých možností. Student nemůže být pravidelně zaměstnán. To 
může činit i při podprůměrném příjmu měsíčně 15 tisíc Kč za dobu studia ztrátu až 900 tisíc 
Kč na celoživotním výdělku.  

Náklady jednotlivce na studium jsou velmi značné i bez placení školného. V případě odlo-
ženého školného bude mladý absolvent vysoké školy zatížen značným dluhem v době, kdy by 
měl založit rodinu a tím splnit jednu ze základních povinností každého člověka. 

 V současné době před vládou a celou naší společností vyvstává problém s menšinami, 
které se cítí a jež většina považuje za vyloučené. Většinově se vyjadřuje názor, že tento 
problém lze dlouhodobě vyřešit jenom zpřístupněním vyššího vzdělání těmto společensky 
vyloučeným skupinám.Jak tedy záměr vlády zavést školné na vysokých veřejných školách 
koresponduje s programem na řešení problému vyloučených skupin našeho občanstva? 

 


